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ARGUMENT 

 

Sursă imagine: https://clasamea.eu/emotii-de-baza-jocuri-didactice/ 

Despre comunicare se pot spune multe lucruri, s-a scris și se va mai scrie. 

În noul număr al revistei noastre vrem să susținem comunicarea, să arătăm prin 

trăirile și experiențele noastre importanța comunicării în viața de zi cu zi, 

indiferent de locul unde ne aflăm, indiferent de situație sau moment, lipsa 

comunicării sau prezența ei ne afectează și îi afectează pe cei din jur. 

“Oamenii se urăsc pentru că se tem, se tem pentru că nu se cunosc și nu se 

cunosc pentru că nu comunică”, declara Martin Luther King, fost luptător pentru 

drepturile civile ale persoanelor de culoare din SUA.  

  Comunicarea verbală alături de cea non-verbală poate lega prietenii sau 

dezlega mistere, poate alina sau poate da un imbold nesperat. “Cuvintele drăguțe 

pot fi scurte și ușor de spus, dar ecourile lor sunt cu adevărat nelimitate” 

considera Maica Tereza, cea care în 1979 primea Premiul Nobel pentru Pace. 

Dar cum Pitagora ne îndeamnă „Nu spune puțin în vorbe multe, ci mult în 

vorbe puține”, e momentul să aflăm de ce acest număr al revistei e special. 

Deoarece în acest an școlar 2023-2024 vom ajunge la numărul 12 ale revistei 

„Lumea din noi” și tema actuală este comunicarea, ne-am dorit să comunicăm 

între generații. 

  Redacția revistei noastre formată din elevi talentați, implicați și deosebit 

de generoși în comunicarea cu voi, s-a schimbat de-a lungul timpului, colaboratorii 

revistei continuându-și fiecare drumul în viață. Acum le-am lansat provocarea de 

a ne spune câte ceva despre ei, cei care au devenit și de ce nu de a se adresa, 

eventual, celor care acum dau viață paginilor revistei „Lumea din noi”:redactorilor 

de azi și vouă cititorilor noștri. 

 În încheiere le mulțumim celor care s-au oprit o clipă din vâltoarea vieții, 

pentru a fi aici alături de colegii lor mai mici, pentru a-i motiva și a-i susține în 

demersul lor, dar poate și pentru a-și regăsi amintiri plăcute dintr-o perioadă 

anterioară, aceea de licean. 
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 “O bună comunicare e un stimulator la fel de bun ca o cafea 

tare, și e la fel de greu să adormi după.” – Anne Morrow Lindbergh 

 

                                             
   https://clipsi.ro/comunicarea-elementele-scopul/            ALEXIA DECĂ – XIIC                                                                                  

 

 

EMOȚIILE ȘI COMUNICAREA 

 

Emoțiile nu ne sunt ceva străin. Plângem, ne bucurăm și ne întristăm datorită 

lor. Unii ar spune că suntem ființe emotive care gândesc din când in când, nu că 

avem emoții puține și gândim mai mult. Trecem de-a lungul vieții prin multe situații 

în care avem nevoie să ne gestionăm sentimentele cât mai bine. Eu personal trec 

printr-o astfel de situație, sau mai degrabă o perioadă lungă de timp în care stresul 

a devenit o umbră ce mă urmează mereu. Sunt clasa a 12-a și mărturisesc că mi-a 

fost tare frică de venirea acestui an. Iar aceasta am fost eu comunicându-mi frica, 

care este o emoție cât se poate de naturală. Dar nu înseamnă că doar pentru că 

știu că e naturală, nu am fugit de ea, la fel cum cred că facem noi toți. 

 

Emoțiile nu ne sunt tocmai necunoscute, dar comunicarea lor ne poate părea 

complet străină. Poate că, tu, cel care citești asta, ai crescut exprimându-ți 

emoțiile cu autenticitate și lăsându-le doar să fie. Eu nu am făcut-o și cunosc multi 

alți oameni care au procedat la fel. Poate că unii oameni au crescut cu sintagme ca: 

"Nu mai plânge, că nu ai nimic", "Nu mai fi așa sensibil/ă", "Nu mă mai face de 

rușine, încetează cu țipetele", "Fără frică, fii mai puternic". Unui copil mic îi e tare 

greu să își gestioneze emoțiile și să fie ceea ce noi considerăm "puternic". Pentru 

el, simplul fapt că jucaria lui e pe jos poate reprezenta o mare problemă. Și acest 

lucru se întâmplă și pentru că nu poate înțelege ce se întâmplă.  
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Toți stimulii din această lume pot suprasolicita creierul unui copil, pentru 

care oricum totul în jur reprezintă necunoscut și se află într-un stadiu de învățare. 

Pentru că noi adulții, cândva tot copii, am învățat prin experiențe să ne manifestăm 

emoțional. Acum nu mai plângem dacă ne împiedicăm și ne lovim, dar totuși încă 

plângem și suntem victimele suprasolicitării emoționale. Cred că am avut cu toții 

momente în care parcă s-a deschis un robinet și toate trăirile ne-au ajuns din urmă, 

provocând o mare nefericire și o stare în care nu ne regăsim. Poate chiar ne 

întrebăm cum am reușit sa ajungem aici. De ce se întâmplă asta? 

 

Atunci când suntem mici, învățăm modele și tipare de management ale 

emoțiilor de la părinții și îngrijitorii noștri. Iar aici vorbesc atât despre cele pe 

care le considerăm "rele" cât si cele "bune". Nu vi s-a întâmplat să simțiți că nu vă 

puteți bucura de un moment în care se presupune că ar fi trebuit să zbori de 

fericire?  

Adevarul e că emoțiile noastre nu sunt bune și rele. Noi le oferim aceste 

conotații, pentru că avem impresia că tristețea ne va face rău. Sau durerea 

sufletească. Însă din ce am învățat și din ce am citit, durerea ne poate fi cel mai 

bun prieten. De ce? Pentru că durerea poate fi cea mai bună motivație să ne "punem 

pe treabă". Durerea ne ajută să ne accesăm resursele cele mai de preț, cele din 

interiorul nostru, și să găsim soluții la problemele noastre. Dar daca ignorăm 

această durere și o considerăm o mare povară, ea chiar se va transforma în asta, 

ducându-ne exact în acea stare de gol sufletesc și confuzie. Pentru că a ne ignora 

durerea și a încerca să o acoperim cu un bandaj, nu duce decât la și mai multă 

sângerare. Se spune că viața ne tot scoate în cale aceleași situații doar pentru că 

încă nu ne-am învățat lecția. Iar emoțiile și comunicarea lor se poate afla printre 

cele mai importante lecții din viața noastră. 

 

Trăim într-un mediu stresant, într-o societate în care majoritatea lucrurilor 

se întâmplă pe repede înainte și totul este creat în așa fel incât să ne facă cât mai 

performanți și productivi. Nu mai avem timp de introspecție și nici nu suntem 

învățați să petrecem timp cu durerea sau furia. Susținem că furia nu e bună și 

durerea nu ar trebui să apară dacă suntem fericiți. Dar să fie asta adevărat? 

Trecem prin durere mai mult decât suntem fericiți. Să ținem în echilibru balanța, 

consider eu, că e inutil. Am învățat mai multe despre mine când m-a durut inima, 

decât atunci când am fost fericită.   

 

Dacă m-ați întreba cum am putea reuși să ne înțelegem emoțiile, aș spune că 

avem nevoie să ne înțelegem mai întâi pe noi. Să înțelegem că suntem atât de 

complecși, că cerem atât de mult de la noi și că ne dorim mereu să performăm la 

cel mai înalt nivel. Dar uneori acest lucru nu e posibil. Uneori, avem nevoie doar să 

plangem și să stăm cuibăriți în pat, sub o pătură pufoasă.  
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În majoritatea cazurilor, emoțiile nu se "adună" și ne "doboară". Ele doar 

cer să se manifeste și caută soluții, tocmai pentru a nu ne distruge din interior. 

Cum ar fi ca toată acea furie și supărare pe care o simțim după o ceartă cu un om 

drag, să rămână în sufletul nostru? Cum am putea trăi cu o asemenea povară? De 

fapt, emoțiile ne ajută și e important să vedem asta. E important să învățam să le 

integrăm în noi și în cine suntem. Și credeți-mă, stiu cât de greu este să faci asta. 

 

 Mi s-a spus de-a lungul timpului că sunt o sensibilă incurabilă și chiar este 

adevărat. Până de curând simțeam o mare rușine legată de această sensibilitate. 

Mi se părea mereu că ceilalți oameni din jurul meu nu simt atât de multe pe cât 

simt eu, că intensitatea emoțiilor mele e cumva prea mare. Că nu ar fi normal să 

simt atât. Cineva mi-a amintit că într-o lume în care toți ne mințim și în care ne 

mascăm trăirile, chiar aș vrea să fiu ca toți ceilalți? Și adevarul e că nu mi-aș dori 

asta.  

 

Am început să accept această parte a mea care de fapt poate fi cel mai 

mare atuu al meu. Sensibilitatea mea mă ajută să îi înțeleg pe ceilalți, ideile și 

trăirile lor și mă ajută sa mă bucur de viață. În prezent, lucrez să mențin această 

apreciere chiar dacă uneori încă mă supără că îmi vine să plâng când în momente 

inoportune. 

 Acum să revenim la esența acestui articol. Cum ne comunicăm emoțiile? 

Destul de simplu, de fapt. Numindu-le.  

 

Pur și simplu, spunând exact ce simțim. Fie că e "Sunt atât de trist că simt 

că s-a prăbușit cerul pe mine" sau "Sunt nervos/a si simt o furie atât de mare" sau 

chiar "Nu mă simt bine, și nu îmi dau seama de ce". Un secret bine păstrat e că 

emoțiile scad în intensitate când găsim puterea de a le numi. Nu mai par atât de 

înfricoșătoare când le spunem cu voce tare sau le transpunem în scris. Uneori, 

poate e greu să identificăm ce emoție simțim sau de unde provine această stare. 

  

În astfel de momente, e importantă acceptarea. Când am auzit prima dată 

că se merită să încerc să îmi accept emoțiile, cred că am râs. Și am ignorat complet 

sugestia care mi se păruse lipsită de sens atunci. Adică acceptarea e atât de grea 

și la ce m-ar putea ajuta? Că doar tot rău m-aș simți.  

 

Bineînțeles că viața mi-a dovedit că nu este așa. Am învățat pe propria piele 

că până nu accepți ce simți, nu o să treacă. Doar o să se prăbușească totul mai tare 

peste tine. Până nu am acceptat că stresul constant e de fapt normal în acest an 

și că ar trebui să las frica să existe alături de mine, nu am reușit să trec peste.  
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Știu, chiar știu, să accepți e mereu un lucru greu. Ia mult timp și e un proces 

atât, dar atât de nesuferit. Cui îi place să sufere? Nimănui, asta e clar. Dar poate 

se merită să muncim pentru emoțiile noastre. Să le spunem că sunt binevenite și 

să le integrăm în ființa noastră. Pentru că de bine, de rău, sunt ale noastre. Și ne 

fac atât de puternici. Știu ca, în special, băieții cresc cu preconcepția că nu ar 

trebui să își dezvăluie sub nicio formă sentimentele. Că asta le-ar fura din putere 

și i-ar face să pară slabi. Eu sunt aici să spun că nu a existat o gogomănie mai mare. 

 

Să fii vulnerabil, să poți recunoaște când îți este greu, când ai nevoie de 

ajutor, când ai nevoie de o pauză, mi se pare că reprezintă doar o dovadă de putere 

și autocunoaștere. Pentru că așa cum spuneam mai devreme, într-o lume în care nu 

arătăm ce simțim pentru că ne e teamă de cum ne vor percepe alții, nu ar fi mai 

ușor să spunem cu adevărat ce ne doare, ce ne deranjează? Să fim vulnerabili și 

poate să le dăm o mână de ajutor și celorlalți să înțeleagă că nu sunt singuri. De 

multe ori, am fost pusă în situații în care trăiam o stare, o anume emoție și credeam 

că nimeni nu o mai simte, că eu nu sunt cea diferită. Discutând apoi, am înțeles că 

de fapt mulți alți oameni simțeau asta doar că le era teamă de ce vor spune alții 

când vor afla.Așa că din nou, e greu. Dar eu cred că acest proces merită și în final, 

ne poate aduce doar beneficii pe termen lung. 

 

Pentru că eu una m-am hotărât să nu mă mai ascund, sau macar să încerc pe  

cât posibil ca în momentul în care aș vrea doar să ma izolez, să apelez la 

autenticitate și vulnerabilitate și să vorbesc despre ceea ce simt. Chiar dacă nu 

am exercițiu și nu sunt deloc obișnuită cu asta. Sau în momentele în care încep să 

îmi compar trăirile cu ale altora să îmi amintesc că toți suntem diferiți și că uneori 

nu putem vedea esența unui om. Pentru că am intalnit mulți oameni care maschează 

durerea atât de bine și simulează o viață atât de fericită. Multe astfel de exemple 

putem găsi pe rețelele de socializare. Mi-aș dori să găsesc un studiu în care să văd 

câți oameni declară că sunt cu adevărat fericiți în realitatea de zi cu zi, nu doar 

când merg în locuri exotice sau au reușite și le postează. Cred că rezultatul m-ar 

întrista, ce e drept. 

 

În final, ca să ne destindem un pic, am să las aici o roată. Da, exact cum ai 

citit, o roată. E o roată a emoțiilor, daca e să fiu mai exactă. A fost dezvoltată de 

dr. Gloria Wilcox, care a înțeles că uneori ne e greu să descifrăm emoțiile pe care 

le avem. Chiar dacă avem impresia că le cunoaștem, poate că nu le-am simțit 

niciodată până acum. Când văd această roată, eu una mereu mă gândesc la 

versatilitatea ființei umane și ce viață bogată emoțională posedăm, fără să fim 

măcar conștienți de acest lucru.  
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Și acum vă invit să admirați aceste emoții și să vă gândiți dacă le-ați simțit 

vreodată, sau dacă ați întâlnit o situație în care nu vă puteți denumi starea. Dacă 

vă identificați cu una sau mai multe emoții de aici. Poate reușiți să faceți chiar un 

exercițiu în care alegeți 2-3 emoții principale cu care vă identificați acum, 

pornind de la roata emoțiiloremoțiilor.  

 

 
Sursă imagine: 

 https://www.paginadepsihologie.ro/emotiile-si-viata-ce-este-necesar-sa-stie-parintii-despre-  

gestionarea-emotiilor/roata-emotiilor-foto/ 

 

Ce mai vreau să adaug este legat de puterea exemplului, de care vorbisem 

mai devreme. Astăzi, prin acest articol, îmi doresc ca eu să fiu exemplul vostru de 

vulnerabilitate și curaj în a îmi comunica emoțiile, iar mâine poate voi mă veți 

inspira pe mine și pe ceilalți. 

  

 

https://www.paginadepsihologie.ro/emotiile-si-viata-ce-este-necesar-sa-stie-parintii-despre-
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SABRINA BEICĂ (membră în echipa de redacție în perioada 2014-2017) este 

invitata noastră care în primul număr al revistei cu tema „Dincolo de aparențe” ne 

prezenta anul 2014 drept un an al reușitelor.    

            

            

          „Toate femeile sunt frumoase  

                și speciale” 

                (Mereu femeia-primăvară, în 

             Lumea din noi, Nr. 

 

 

M-am bucurat mult, atunci când doamna profesoară m-a contactat și mi-a propus 

să vă împărtășesc câteva gânduri, câte ceva despre mine. Momentan sunt stabilită 

in Austria. Studiez la universitatea de științe aplicate din Viena pentru a deveni 

asistentă medicală.  

Pentru că tema acestui număr al revistei este comunicarea, am să vă 

împărtășesc experiențele mele care au la bază comunicarea sub o formă sau alta. 

În urma practicilor avute in spital, pe diferite secții, am învățat o dată în plus cât 

de importantă este comunicarea și mă refer aici la comunicarea interpersonală, 

adică față în față. 

  În ceea că mă privește, am observat că este absolut esențial să folosești 

comunicarea non-verbală, ca de exemplu un zâmbet, o îmbrățișare, un chip vesel și 

luminos, pentru a comunica eficient și a avea un efect benefic asupra celor din 

jurul tău . În urma experiențelor mele cu pacienți de diferite vârste și cu diferite 

afecțiuni, am constatat o dată în plus că simpla prezență poate face mai mult decât 

o mie de cuvinte.  

Am trăit 2 ani de pandemie, de distanțare socială, ani care și-au pus 

amprenta asupra modului nostru de a ne exprima. Comunicarea non-verbală având 

cel mai mult de suferit. Un zâmbet, o strângere de mână sau o îmbrățișare, o vorbă 

bună sau simpla prezență nu ne costă nimic. Gesturile simple fac diferența și este 

la îndemâna oricui să facă bine și să aducă o bucurie cât de mică în viața celorlalți. 
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CRISTIAN BUIȚĂ  (membru în echipa de redacție în perioada 2014-2017) este 

invitatul nostru care în adolescență scria versuri într-o perioadă de căutare a 

identității, pentru că percepția sa asupra lumii era plină de sensibilitate și emoții 

pe care le-a împărtășit cu noi prin intermediul revistei  

 

 

 

 

           TIMPUL TRECE 

CU NOI,  

PRIN NOI 

                     ȘI BUCURII MĂRUNTE, 

 MARI 

                CU TINE (cititorule) 

                      SE ÎNMULȚESC CU DOI                                                                                

               (Ești tu- fragment 

                  Lumea din noi Nr.2) 

 

 

 

Este ora 8:26 dimineața aici în Danemarca, cu o ora înainte față de Romania. 

Mă aflu la birou, afară plouă și cerul este întunecat. Mă pregătesc să încep o altă 

zi monotonă la serviciu. Apoi, primesc o notificare pe telefon (modalitatea noastră 

modernă de comunicare). Această notificare are un nume, doamna dirigintă  din 

liceu. Mesajul m-a adus înapoi în timp, la vremurile de liceu și la revista "Lumea din 

noi". 

Deși am absolvit liceul în 2015 și am ales să trăiesc în Danemarca de atunci, 

am revenit acum asupra primelor patru numere ale revistei. Privind la poeziile mele 

din acele prime ediții, îmi amintesc de acel băiat confuz, trist și pierdut.  Acel 

băiat care făcea greșeli gramaticale. În timp am devenit mult mai sigur de cine 

sunt și de ceea ce știu.  

 

Această evoluție este rezultatul comunicării cu mine însămi și cu oamenii pe 

care i-am întâlnit în România, Danemarca și în alte țări pe care le-am vizitat. Fără 

suportul doamnei diriginte și fără abilitatea ei de a vedea potențial in elevi, poate  

nu aș fi ajuns să studiez în Danemarca. Ca adolescent e important să fii ascultat 
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cu adevărat, să ai cu cine să vorbești ca de la om la om, să ai modele care să  te 

inspire. 

Datorită limbii engleze și faptului că limba română este o limbă latină, am 

putut comunica cu oameni din întreaga lume, chiar și fără a vorbi fluent limba lor. 

Am lucrat în diverse domenii, interacționând cu oameni în moduri variate. 

 

Am terminat a treia facultate în Danemarca, în limba engleză, toate într-un 

mediu internațional și în teza mea de master, cu titlul “Emoții și Identitate”  am 

abordat puțin și zona de comunicare a emoțiilor. Acum lucrez într-un birou 

internațional și încerc să deslușesc tot mai mult politica din spatele comunicării. 

Ceea ce e mai greu decât pare.  
 

  Am iubit mereu să comunic, chiar de când eram mic. Probabil acesta a fost 

motivul pentru care am fost o provocare pentru mulți dintre profesorii mei. Eu 

voiam să vorbesc, dar nu despre obiectul lor. Astăzi, încă iubesc să comunic, dar 

am dezvoltat mai multe filtre. Acord mai multă atenție cuvintelor pe care le 

folosesc și am devenit mai selectiv cu glumele mele. Cu toate acestea, umorul 

rămane o parte importantă a comunicării pentru mine, doar că acum sunt mai 

conștient  de efectele cuvintelor mele. 

 

Dacă aș putea să mă întorc în timp și să-i ofer un singur sfat adolescentului  

Cristi din 2012, acel sfat ar fi să citească mai mult. Cu doi ani în urmă, am 

descoperit plăcerea lecturii și am parcurs zeci de cărți și multe articole știintifice 

(prea multe). Lectura îți deschide orizonturile și îți schimbă perspectiva asupra 

lumii. 

Pentru noua generație, aș transmite un singur mesaj: nu vă fie teamă de 

greșeli. Din greșeli învățăm și creștem ca indivizi. Sper ca greșelile voastre să fie 

mai mult de natură gramaticală, pentru că acestea sunt mai ușor de corectat. 

Învățați să vorbiți cu cât mai mulți oameni, să fiți prezenți și să ascultați ce au 

ceilalți de spus. Întrebați despre lucrurile care vă stârnesc curiozitatea și 

dialogați cu cât mai multe persoane, inclusiv cu cele care par diferite de voi sau cu 

care nu sunteți de acord. 

 

 Aveți mintea deschisă, pentru că fiecare dintre noi are o poveste de spus, 

iar fiecare dintre noi poate avea nevoie de cineva care să îl asculte.  
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Never be the second choice  

in someone‟s life, don‟t accept  
 to be the footnote in 

someone‟s life. Be strong enough 

 to let go, and patient enough  

to wait for what you deserve,  

but don‟t be a writer who is waiting  

for inspiration. Never say goodbye,  

because saying goodbye means 

 going away, and that means forgetting. 

 All of us are sometimes alittle broken,  

and that’s okay. 

      (Be here now –„Lumea din noi”,  

                             Nr3 – 2015) 

    

       

DAIANA GHITA  (membră în echipa de redacție în perioada 2014-2017) este 

invitatul nostru care în adolescență scria versuri într-o perioadă de căutare a 

identității, pentru că percepția sa asupra lumii era plină de sensibilitate și emoții 

pe care le-a împărtășit cu noi prin intermediul revistei  

                                                                       

                                                          

Sunt Daiana Raluca Ghita, licențiată în Științele  Comunicării și Relații Publice. Anul 

trecut am absolvit și masterul în Comunicare în Afaceri. În perioada post-Covid se 

pune tot mai mult accent pe comunicarea în munca remote sau hibrid. În prezent, 

lucrez ca și Technical Content Designer, scriu documentație tehnică pentru 

produsele dezvoltate de Nokia. 

Ce e Comunicarea? 

De la digitalizare încoace, a început o poveste foarte interesantă despre 

comunicare. 

Mai nou, comunicarea a devenit principala cauză pentru care se dă vina pe tot. Până 

acum, nu e nimic nou sub soare. 

Conform definiției pe care o găsești la orice căutare pe Google, sau chiar la primul 

curs al Facultății de Științe ale Comunicării, comunicarea este informația 

transmisa pe un anumit canal, de la emițător spre receptor, folosind un anumit cod. 

Comunicarea poate fi verbală, scrisă, sau non-verbală. Dovada efectuării 
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comunicării este primirea unui răspuns. Codul poate fi reprezentat de cuvinte care 

aparțin unei limbi vorbite sau al unui limbaj folosit, în timp ce canalul poate fi 

emailul, aerul, conexiunea telefonică. Inclusiv această revistă poate reprezenta un 

canal de comunicare. 

Fii conștient, însă, că există și bariere ale comunicării: 

 Exista bariere personale, care țin de stările, opiniile, și judecățile fiecărui 

om, cum ar fi percepția și interpretarea, ideile preconcepute, clișeele, și 

stereotipurile. Toate acestea influențează perspectiva interlocutorului 

asupra mesajului primit de la ceilalți. 

 Exista bariere ce țin de context și de natură semantică, diferențe de limbaj 

apărute între vorbitor și ascultător, cum ar fi vocabularul, conotațiile 

emoționale atribuite unor cuvinte, interpretări diferite ale acelorași 

termeni. Mare atenție aici, în special în comunicarea interculturala, în 

folosirea dialectelor, și a regionalismelor. 

 De asemenea, exista si bariere ce țin de mediu, cum ar fi ora sau momentul 

din zi în care se desfășoară comunicarea, amplasamentul, lumina, 

temperatura, și mai ales durata discuției.  

Un alt aspect important pentru o comunicare eficientă este asertivitatea. 

Asociația Americana de Psihologie definește asertivitatea ca un stil adaptativ de 

comunicare in care o persoană își exprimă sentimentele si nevoile în mod direct, 

păstrând respectul faaă de ceilalți. 

Caracteristicile care exemplifică comportamentul asertiv sunt: 

 Demnitate și respect de sine 

 Dreptul de a spune „NU” atunci când este justificat, fără a te simți vinovat 

 Exprimarea sentimentelor 

 Exprimarea directa a ceea ce vrei sau ai nevoie 

 Împăcarea cu tine însuți 

 Dreptul de a greși și de a te răzgândi 

Ca să te descurci cât de cât să comunici, fie într-un colectiv, fie cu tine însuți, 

trebuie să asculți, atâta tot. Numai că nu exista nici un curs de specialitate care 

te învață asta.  

Adevărata comunicare stă în cât mai puține cuvinte, atent alese. Arta comunicării 

este aceea de a transmite un mesaj corect, cât mai succint. Frumusețea întregului 

proces e că la început avem nevoie sa învățăm să vorbim, apoi acumulăm cât mai 
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multe cuvinte ca să învățăm să elaborăm, iar pe parcurs ce învățăm să ascultăm, ne 

dăm seama și care sunt cele mai potrivite cuvinte pentru a transmite un mesaj. 

Când ne dovedim calitatea umană de care avem atâta nevoie în comunicare? Când 

suntem atenți la ceea ce nu se spune, și când putem sta confortabil în tăcere lângă 

cineva? 

Ceea ce  vreau să evidențiez este că cea mai importantă parte, de fapt, în 

comunicare este ascultarea. Să asculți și să înțelegi, nu doar să taci și să auzi. 

Ascultarea este poate cea mai grea parte. Un bun comunicator nu este acela care 

știe toate cuvintele din dicționar, nici cel care știe să le folosească, sau să 

abordeze tonul potrivit la momentul potrivit. Un bun comunicator este cel care a 

învățat să asculte. 

De asemenea, dacă ar fi să recomand ceva foarte util pentru a înțelege mai bine 

comunicarea, ar fi teatrul. Odată ce ajungi la teatru, o să îți dai seama cât de 

nenecesare sunt cuvintele tale, și totuși cât de apreciate sunt aplauzele tale.  

Concluzionând, comunicarea eficientă se bazează pe ascultarea activă, empatia și 

disponibilitatea de a înțelege perspective diferite. Acesta joacă un rol crucial în 

dezvoltarea personală și profesională, sporind capacitatea noastră de a colabora, 

de a rezolva problemele și de a lua decizii în cunoștință de cauză. 

 

 

          

                    

      
CLASA XC acțiune interactivă de autodezvoltare personală, în cadrul proiectului "Pasiune în acțiune" 

                           



14 
 

 

       

TEODORA  MARIȘESCU  (membră în echipa de redacție în perioada 2014-2017) 

este invitata noastră care a avut o paletă largă de contribuții în cadrul revistei, 

pornind de la tradiții populare, tentația cosmosului - uimire și simplitate în 

universul copilăriei, până la perspective plastice și literare. 

 

                

 AND IF  
And if branches tap my pane  

And the poplars whisper nightly,  

It is to make me dream again  

I hold you to me tightly.  

And if the stars shine on the pond  

And light its somber shoal,  

It is to quench my mind’s despond  

And flood with peace my soul.  

And if the clouds their tresses part  

And does the moon out blaze,  

It is to remind my heart  

I long for you always.  

 

(Și Dacă...-Mihai Eminescu 

Traducere: Corneliu M. Popescu,  

Lumea din noi, Nr.4 - 2016) 

 

 

 

 

Chiar  dacă anii de liceu au trecut, pasiunile și visurile ce s-au concretizat 

de-a lungul celor 4 ani nu se schimbă. Astfel, chiar și în ziua de astăzi, îmi urmez 

calea aleasă spre a ajunge la acel ideal pe care l-am visat, acela de a produce filme 

de lung metraj animate, mai specific de a fii animator în cadrul studiourilor Pixar.  

După concretizarea lucrărilor de licență și disertație în cadrul facultății de 

artă din Timișoara, a urmat lucrarea de doctorat ce are ca și rezultat finit un film 

de scurt metraj animat. Cu alte cuvinte, sunt pe drumul cel bun spre a-mi împlini 

visul. 
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 Desenele din spatele caietelor, micile „tatuaje” realizate cu pix făcute 

prietenilor și toate studiile realizate în cel 5 ani de facultate îmi dau încrederea 

necesară să merg mai departe. Cu toții știm că ne definitivăm țelurile și ne găsim 

aspirațiile în timpul liceului, așa că vă încurajez să încercați cât mai multe variante. 

Nu se știe niciodată din ce schiță a unui coleg care doarme cu capul pe bancă poate 

ieși o lucrare ce va impresiona comisia unui festival de artă. 

 Probabil și voi, cititorii mai tineri, aveți asemenea aspirații care au un iz de 

poveste. Din proprie experiență vă pot spune că alegerea cea înțeleaptă este să vă 

urmați aceste aspirații. Poate nu sunt aceleași ca și ale mele, poate sunt chiar în 

domenii complet opuse.  

În final, ceea ce încerc să vă comunic este un îndemn, acela de a vă urma visul și a 

vă stabili o cale în concordanță cu acesta. 

                 

 
    
       Sursă imagine:https://johnmattone.com/blog/what-do-you-really-want-out-of-life-how-to-gain-clarity/ 
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NATALIA ANIȚEI  (membră în echipa de redacție Nr. 5 și 6 din 2017) este 

invitata noastră care s-a ocupat de pagina adresată sportului și care a confirmat 

faptul că sportul și învățătura pot conlucra foarte bine împreună atunci când 

există voință și motivație. 

 

Mă numesc Aniței Natalia și țin să vă spun 

cu mândrie că sunt fosta elevă a Liceului 

Teoretic “Traian Vuia” unde am petrecut cei 4 

ani de liceu alături de colegi ce au devenit 

prieteni ulterior până chiar și în ziua de azi. Vă 

spun că astăzi sunt studentă în anul V la 

Facultatea de Medicină Dentară “Victor Babeș” 

din Timișoara, unde îmi dedic timpul viitoarei 

mele meserii, dorind să aduc un zâmbet pe 

fețele paciențiilor mei, de la cei mai mici până la 

cei mai mari.  

  Azi, privind retrospectiv îmi dau seama că 

realmente  sunt aici datorită visului meu din 

liceu. Atunci am avut parte de îndrumători 

precum domnul profesor Taligas Constantin care 

a fost și dirigintele clasei de științe, și mulți alți 

profesori ce au avut grijă de formarea și evoluția mea. Legat de colegi îmi e tare 

dor de ei, dacă aș da timpul înapoi cu siguranță aș încerca să profit mai mult de 

prezența lor. 

Ca un sfat pentru următoarele generații, aș vrea să vă spun și să vă încurajez 

să aveți încredere în voi, în ceea ce privește exprimarea voastra liberă și anume 

vorbiți, propuneți și implicați-vă în ceea ce credeți necesar în construirea viitorului 

vostru, alături de oameni cu mai multă experiență precum cadrele didactice și nu 

numai.  

Vă îndemn să aveți curaj, să nu vă abateți de la visul vostru și să 

conștientizați faptul că cei patru ani de liceu trec suprinzător de rapid. Cereți 

sfatul în îndrumarea spre visul vostru și cu siguranță vocile vă vor fi auzite astfel 

încât să aveți succes! 
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COMUNICAREA  ÎN ABSENȚA DISCRIMINĂRII 

 

                                        
    https://triumph.sphsu.gla.ac.uk/resources/                    Rebeca Daniela Gurguță – X C       

   Comunicarea plăcută și eficientă nu poate exista acolo unde există 

discriminare. Consider că promovarea non-discriminării într-un liceu e absolut 

esențială și se poate realiza prin educație și conștientizarea elevilor și a 

personalului școlar, prin promovarea diversității, oferirea de sprijin pentru 

victimele discriminării și promovarea dialogului deschis urmat mereu de fee Din 

fericire, liceul nostru oferă  multe aspecte concrete ale absenței discriminării în 

viața școlară de zi cu zi. 

  Un prim exemplu poate fi legat de  relațiile dintre elevi și cadrele didactice. 

Elevii interacționează într-un mediu în care respectul și toleranța sunt promovate 

constant. În sala de clasă, fiecare elev este încurajat să își exprime opinia și să 

participe la discuții fără frica de a fi judecat sau marginalizat. Nu există privilegii 

speciale acordate unor grupuri sau persoane pe baza factorilor discriminatori,toți 

elevii sunt tratați în mod egal.dback. 

Comunicarea plăcută și eficientă nu poate exista acolo unde există 

discriminare. Consider că promovarea non-discriminării într-un liceu e absolut 

esențială și se poate realiza prin educație și conștientizarea elevilor și a 

personalului școlar, prin promovarea diversității, oferirea de sprijin pentru 

victimele discriminării și promovarea dialogului deschis urmat mereu de feedback. 

   Un alt exemplu de susținere a unei atitudini de non-discriminare este și 

faptul că liceul nostru  oferă suport și resurse pentru elevii care ar putea fi mai 

vulnerabili la discriminare sau hărțuire. Există consilier școlar care oferă sprijin 

emoțional și consiliere în situații dificile. 
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 Probabil, un motiv pentru absența discriminării în liceul nostru este 

diversitatea. Aici, elevii provin din medii culturale și socioeconomice variate. 

Această diversitate ne învață să apreciem și să respectăm diferențele, să învățăm 

unii de la alții și să construim o comunitate mai unită. 

  În concluzie, în liceul nostru, atitudinea împotriva discriminării este o 

valoare fundamentală care se reflectă în toate aspectele vieții școlare. Elevii se 

dezvoltă într-un mediu în care sunt învățați să prețuiască diversitatea, să își apere 

drepturile și să construiască relații bazate pe respect reciproc. De aici rezultă o 

atmosferă pozitivă care ne ajută pe toți să ne dezvoltăm echilibrat și astfel 

sperăm că vom putea la rândul nostru să contribuim la o societate mai tolerantă și 

mai corectă. 

 

 
Sursă imagine: https://www.24hourtranslation.com/overcome-prejudices-communication.html 

 

 

 

 

 

 

https://www.24hourtranslation.com/overcome-prejudices-communication.html
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ANTONIA PUȘU  (membră în echipa de redacție în anul 2022) este invitata 

noastră care nu a ezitat să ne dezvăluie câte ceva din experienta ei personală. 

                                                                
       

 

 

         

   Leonardo Da Vinci once said that 

       “learning never exhausts the mind”  

             I say that learning anything  

           is like fuel for our minds. 

 
                                                                                                                         

 

 

 

 

Me now is an accumulation of experiences, challenges, and personal growth. 

Reflecting on the present moment, I allow myself to appreciate the progress I 

have made and acknowledge the ongoing journey of personal growth.          

                                                                               

The person I have become today is somehow different than what I expected 

growing up. As a child, I always thought that at 20 years old I would become 

someone cool, like those young adults in the movies, carefree and perfect. The 

reality is somehow different. Your childish perception of being a young adult 

slowly fades away as years pass by and you encounter more and more challenges, 

and you soon find yourself at the age you used to fantasize about, with a totally 

different perception. 

 

Now, I am more serious, always careful with what I say and do, as not to upset 

anyone else. I learned that life is more than just fun and games, that you need to 

be more attentive with how you plan your future, constantly being prepared for 

change. Furthermore, time became precious to me, now I can’t stand to spend it 

foolishly, with the wrong kinds of people, who won’t fit in my new-built world. 

These were some changes no one including myself would’ve expected from me. I 

guess I can say that life will transform yourself in unexpected ways. 
 



20 
 

 

ȘTEFANIA PUȘU  (membră în echipa de redacție în anul 2022) este invitata 

noastră care cu candoare și delicatețe a împărtășit cu voi crâmpeie din 

perspectiva ei asupra vieții . 

 
 

 
 
 
            ” Misogyny is something 
            we fight with everyday 
             and we probably will for a 
             much longer time 
              than we think.” 

 

 

        

 

 

 

Out with the Old, In with the New 

 

 
 

When I was asked to write about me now, 

quite frankly I did not have the slightest 

idea of where to even begin. And that is 

because I feel like I have lived a thousand lives already. Bold of me to speak, 

imagine how very old people feel…let us not even go there. 

 

But in all my confusion and wonder, I have come up with the very simple realization 

that “me now” is represented by growth, evolution, fallbacks, breakdowns, 

breakthroughs and all the other contradictions that make one’s life beautiful.  

 

Perhaps one of the biggest breakthroughs (as well as breakdowns) that I have 

undergone in the past year is becoming a student. In a very short time, my whole 

life and self, began to revolve around this seemingly important and exciting title.  

Perhaps out of all the stages in my life, this is by far the one in which I have 

learned endless facts about myself and unveiled so many mysteries of mine. 
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“Me now” is involved, aware, curious, questioning, bolder, more open to 

opportunities, all the while I have still kept so many parts of the “old me”, so many 

parts that my ancestors and family have carried for me to carry further.  

 

I used to worry a lot: will the garden grow, will the rivers flow in the right 

direction, will the earth turn as it was taught, and if not, how could I correct it? 

Was I right, was I wrong, will I be forgiven, can I do better? And of course, I 

still do, but I have learned to make peace with all the women I were. I know now 

to honour them and let them be, because they are the pillars on which I stand. 

 

And I would openly argue that it is never too late, no matter what age, generation, 

or stage you are at in your life, to embrace your “old self” and “new self”. For I, 

just like so many people before me, am the sum of all the experiences and 

challenges thrown at me. Your life is your life, know it while you have it, young or 

old. 

 

 

 

 

 
 

   
Sursă imagine: https://stock.adobe.com/ro/category/states-of-mind/261?load_type=category 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://stock.adobe.com/ro/category/states-of-mind/261?load_type=category
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MARIA MATEIN (membră în echipa de redacție Nr. 5 și 6 din 2017) este 

invitata noastră care s-a ocupat de pagina dedicată prezentării tradițiilor 

populare care încă se mai păstrează în zona noastră. 

 
 

 

 

Nu numai costumul popular al mirilor,                                                                   
 ci al crașoveanului, în general, dar și tradiția, 

obiceiul și limba, reprezintă o valoroasă comoară  

a etniei, aceasta însemnând o parte a folclorului  

românesc, dar și o deosebită contribuție la menținerea  

zestrei culturale a român. 

                                                                                                                                        

 

În prezent, sunt înscrisă la studiile universitare de masterat, cu 

specializarea Biologia dezvoltării și influența factorilor exogeni asupra 

organismelor. Acest master reprezintă o continuare a specializării pe care am 

finalizat-o, și anume Biologia. 

Ramura biologiei care m-a captivat este botanica, o ramură care se ocupă cu 

studiul plantelor. Am descoperit, am început să apreciez și să învăț despre plante 

medicinale. Mi-am și ales și întocmit lucrarea de licență cu titlul „ Remedii 

naturiste în diminuarea stresului”, în care am evidențiat planta drept remediu, „ ... 

spre deosebire de tratamentul medicamentos, plantele medicinale nu acționează 

doar asupra unei părți a corpului ci, mai degrabă, influențează întreaga matrice a 

trupului, a minții și a sufletului.” 

Doresc să menționez că mi-am descoperit pasiunea de a face teren, de a ieși 

în natură, de a căuta plante și chiar de a le fotografia. Doamna profesor, care mi-

a coordonat lucrarea de licență, mi-a oferit mereu un feedback pozitiv,  văzând 

fotografiile plantelor, iar eu am început să cred în mine și să îndrăznesc să fac 

cunoscute aceste plante medicinale, încărcându-le pe o platformă de plante. 

Scriind aceste rânduri pentru revistă, mi-am reamintit cu drag de anii de 

liceu, de cadrele didactice care au început șlefuirea noastră și care ne-au 

îndrumat spre o educație mai bună. 
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MĂDĂLINA (FUDULU) CĂTRUȘAN (membră în echipa de redacție în 

perioada 2014- 2017) este invitata noastră creativă care s-a ocupat de pagina 

dedicată Perspectivelor plastice, fiind tot timpul preocupată de frumos și 

inovație. 

 

  

Numele meu este Cătrușan Mădălina, iar vârsta pe care o am acum este de 

25 de ani . A trecut ceva timp de când am terminat liceul la ,,Liceul Teoretic Traian 

Vuia’’ Reșița și ceva timp de când am terminat cei 3 ani de facultate la ,,Facultatea 

Eftimie Murgu’’ Reșița. 

 În momentul de față lucrez in comerț, iar pe lângă serviciu mai am și 

pasiunea pe care am avut-o și în liceu, tot ceea ce ține de design. Nu demult  am 

terminat și un curs de make-up pe care îmi doream de foarte mult timp să-l fac.  

Liceul și profesorii au fost cei care au contribuit într-un mare fel la cultura 

dobândită până în momentul de față. Pe viitor doresc să contribui mai mult la 

domeniul pe care îl iubesc , adică make-up și doresc să-mi preiau cursurile de la 

facultate deoarece nu am reușit să-mi iau licența , iar acest lucru mă intrigă. 

Sfatul pe care-l dau tuturor tinerilor este să nu se lase influențați de cei 

din jur și să-și adune toate ideile pentru a-și îndeplini orice dorință. 
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EMILIA DOGARU (membră în echipa de redacție în perioada 2015- 2017) 

este invitata noastră plină de sensibilitate care s-a ocupat de asemenea de 

pagina dedicată Perspectivelor plastice, pictura fiind un adevărat hobby  în 

perioada liceului. 

                                                                                
 

Mă numesc Dogaru Emilia-Mihaela, am fost 

elevă a Liceului Teoretic Traian Vuia în promoția 

2019, în clasa dirigintei Belu Dana. Au trecut 

câțiva ani, și privesc cu nostalgie acea perioadă 

frumoasă.  

Astăzi sunt încă studentă a Facultății de Chimie 

Industrială și Ingineria Mediului la Politehnică, 

deasemenea lucrez la Continental automotive, 

launch new project manager, și port cu mândrie 

titlul de Vicepreședinte Relații Interne în cadrul 

LSCT, Liga Studenților Chimiști din Timișoara.  

S-au schimbat multe din perioada liceului… dar 

viața e frumoasă! 

Am avut oportunitatea de a lucra cu ANOSR, alianța națională a organizațiilor studențești 

din România. Am organizat proiecte mari, frumoase, dedicate tinerilor.  

Unul din cele mai mari proiecte a le noastre este UPSV (și angajare!), un pas spre 

voluntariat. Este un proiect dedicat tinerilor studenți, bobocilor și nu numai, în care 

încercăm să îi introducem mai ușor în studenție, să îi învățăm ce înseamnă reprezentarea 

studențească și cum să se descurce mai ușor, să se obișnuiască mai repede și să găsească 

“familia” de aici care să le amelioreze dorul de casă; îi învățăm principii utile, să se 

deschidă, să prindă curajul de a vorbi în fața unei mulțimi și de a gestiona mai ușor emoțiile 

în momentul unui interviu de angajare.  

De asemenea un alt proiect mare, care anul acesta a avut prima ediție, este 

Universitatea de vară pentru liceeni, proiect în cadrul căruia 50 de tineri elevi din toată 

țara, elevi ai claselor a X-a și a XI-a, au avut parte de o experiență veritabila de 

studenție, timp de 10 zile: cursuri, laboratoare, experimente, activități, viața de cămin 

în Timișoara… 

Timpul a trecut, și privesc cu dor perioada liceului, dar pot spune, cum am menționat 

anterior, viața e frumoasă, și sunt mândră de parcursul pe care l am avut în acești ani de 

la terminarea studiilor liceale! 
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    Sursă imagine:https://www.naylor.com/associationadviser/    ALEXANDRA NICOLL BALAURE 

bridging-a-generation-gap-between-your-members-whats-a-next                           CLASA XIIC 

-gen-committee/                                                                            

                                  

LICEU – ÎNCEPUT ȘI SFÂRȘIT 

În iunie am absolvit clasa a 8-a. În sfârșit! Începe liceul. E timpul să mă reinventez, 

să fiu cine vreau eu să fiu! După 8 ani petrecuți cu aceeași oameni într-o clasă unde 

rolul meu din colectiv deja fusese stabilit încă devreme din școala primară, este 

timpul pentru un start fresh, un glow up așa cum am văzut în filme. Gimnaziul s-a 

sfârșit! 

În iunie...2020. Și de atunci nu mai știu nimic. Îmi aduc aminte că am fost să îmi 

cunosc colegii, că ziua următoare am fost „adoptată” de o colegă – trebuie să fi 

făcut o primă impresie bună, zic eu, și am rămas prietene până acum. În timp, am 

legat și rupt alte prietenii. De atunci am trecut de la a crede că știu cine sunt, în 

ce cred și ce vreau la a nu mai fi așa sigură. M-am găsit și m-am pierdut. Am trecut 

printr-o mie de schimbări; am fost într-o schimbre continuă, de fapt.  

Și... m-am trezit în vara lui 2023 - care nu, nu a fost despre a învăța, deși m-am 

mințit că voi începe să învăț comentariile la fiecare început de săptămână. A fost 

despre a lua bilete la concertul Taylor Swift: The Eras Tour (pe care le-am luat...și 

pierdut). Totuși, nu regret vara. M-am bucurat de ”ultimele clipe de liniște”. Long 

story short, I survived. Am început anul școlar și, deși, teoretic, e cel mai stresant 

an și deja pare că nu va fi cel mai bun an al meu, academic vorbind, este anul meu 

preferat. 

Azi mă uit înapoi și nu știu când a trecut timpul. Azi mă uit înapoi pentru că îmi 

este frică să mă uit în față încă. Mi-aș dori să am acum un model care a trecut 
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exact prin ceea ce voi trece eu în următorii ani. Deși nu am avut experiența 

completă, obișnuită de a fi boboc , majoritatea primului an desfășurându-se online, 

cred că aș fi avut nevoie de un astfel de ajutor și la etapa de început a liceului.  

M-am gândit la cei care sunt totuși în această poziție acum: bobocii de anul acesta 

care sunt la liceul meu de aproximativ doar 2-3 luni. Mi-am dorit, sigur, să vorbesc 

cu ei, să aflu ce diferențe dintre gimnaziu și liceu au observat ei, dacă au venit ca 

mine cu unele preconcepții, dar am vrut mai ales să le dau ocazia să pună întrebări 

celor care au trecut deja prin mare parte din liceu. 

 Am adunat întrebări din clasele de a 9-a și, împreună cu colegii mei din clasele de 

a 12-a, am încercat să le dăm răspunsuri care să le vină în ajutor. 

1. Cât de repede vi se pare că a trecut perioada liceului? 

 Perioada liceului a trecut extrem de repede. După ce treci de evaluarea 

națională și ajungi în clas a 9-a ai impresia că mai ai mult timp până în clasa 

a 12-a, dar acel ”mult timp” trece mai repede decât te aștepți. 

 Destul de repede, dacă e să fiu sinceră. Au fost momente în care îmi doream 

să treacă mai repede 

 ( când aveam teste grele), dar în general timpul pare că a zburat. Poate a 

avut de a face și cu faptul că în clasa a 9-a nu am fost prezenți la școală 

din cauza pandemiei și aș putea spune că au fost doar 3 ani de prezență 

maximă. 

 

2. Dacă ai putea da timpul înapoi ai schimba ceva sau ai rămâne cu prezentul 

așa cum este? 

 Eu aș lăsa prezentul așa cum este. Probabil mulți am fi tentați să ne 

întoarcem în trecut pentru a nu mai face unele greșeli, însă prefer să fac 

anumite greșeli în adolesceță și să învăț din acestea decât să le fac mai 

târziu în viață când consecințele pot fi mult mai mari. 

 Nu aș schimba nimic. Poate că în acel moment mi-aș fi dorit să schimb ceva, 

dar cu timpul am realizat că totul s-a întâmplat în beneficiul meu și au fost 

experiențe prin care am fost nevoită să trec. 

 Greu de spus! Îmi place prezentul așa cum este, dar poate aș schimba câteva 

lucruri mici. Uneori, schimbările mici pot aduce experiențe noi și interesante 

în viață. În același timp, prezentul are momentele sale minunante pe care nu 

aș vrea să le pierd. 
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3. Ce lecție ai învățat în anii de liceu? 

 Am învățat să iau experiențele și oamenii așa cum sunt fără să încerc să le 

schimb opiniile sau să îi educ; să înțeleg că uneori notele nu mă reprezintă 

și că nu denotă adavărata mea valoare. Am învățat să mă bucur de momentul 

prezent, mai ales de anumite momente: cele petrecute cu prietenele mele 

pentru că nu o să mai fiu niciodată în liceu alături de ele în aceeași formulă. 

 Am învățat că prietenii adevărați sunt importanți și că e important să te 

bucuri de fiecare zi. Am învățat, de asemenea, să fiu perseverent, să nu 

renunț când întâmpin obstacole. 

 Anii de liceu m-au format, m-au făcut persoana care sunt astăzi. În perioada 

mea de liceană mi-am dat seama că nu trebuie să judec pe cineva pentru că 

nu are aceleași idei ca si mine. Am învățat că fericirea vine din lucruri mici 

și că unele persoane pe care le-am întâlnit într-o scurtă perioadă de timp 

rămân pentru totdeauna în inima noastră. 

 Am învățat să fiu mai deschisă și să leg prietenii. 

 Am învățat că uneori este bine să fii singur. Am învățat să prefer 

singurătatea și să aleg pacea mea interioară în fața încercării de a fi ceva 

ce nu sunt sau de a fi înconjurată de oameni a căror comportament nu se 

potrivește cu mine, moral vorbind. Am realizat că poveștile despre ”ce 

înseamnă să fii adolescent” și ”ce ar trebui un adolescent să fie și ce 

experiențe ar trebui să aibă” prezentate în media și în filme, nu reprezintă 

realitatea. Dacă ceea ce vezi la TV nu se potrivește cu ceea ce trăiești tu 

la 16 ani, este în regulă. Nimic nu e greșit cu tine.  

 

4. Cum e la Vuia? 

 La Vuia m-am simțit ca într-o familie mare. Ca într-o familie, am mai avut 

certuri și tensiuni. Cel mai mult cred că mi-au plăcut glumele pe care le-am 

împărtășit cu unii profesori și felul în care am fost înțeleși. În unele 

momente am simțit că am trecut de granița elev-profesor și a fost mai mult 

un raport om-om.  

 Vuia e un liceu destul de bun din mai multe puncte de vedere. Majoritatea 

profesorilor sunt oameni care sunt deschiși la dialog și cu care poți să porți 

discuții interesante. Activitățile organizate de elevi sunt de obicei 

captivante. 
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 Vuia pentru mine înseamnă mai mult decât o unitate de învățământ. E locul 

în care m-am regăsit, în care am învațat cum să am încredere în mine și, nu 

în ultimul rând, cum să am încredere în persoana de lângă mine. 

 Îmi place foarte mult spiritul de la Vuia și faptul că suntem o comunitate 

destul de unită. Cel mai mult mi-au plăcut activitățile pe care le-am realizat. 

 La Vuia este o perioadă interesantă și plină de provocări. Mi-am făcut 

prieteni buni și am trăit experiențe pe care nu le voi uita niciodată. 

 Îmi plac profesorii, ei fac orele de curs mai interesante, mai ușoare. Cel 

mai tare îmi plac activitățile din perioada Crăciunului. 

5. De ce ai ales acest liceu? 

 L-am ales cu inima și pentru că ceva îmi spunea că acesta e locul și drumul 

pe care ar trebui să merg. 

 L-am ales datorită recomandărilor mai multor persoane care îl lăudau.  

 Mama m-a sfătuit să îl aleg. 

 Am ales acest liceu deoarece era aproape de casa mea. Nu aveam o părere 

formată sau prea multe informații despre liceu. Din cauza pandemiei nu am 

avut parte de un tur sau târg de oferte. 

 Am auzit că e un liceu foarte bun. Am rude care au absolvit aici. 

 Am ales acest liceu pentru că are o reputație bună. 

 Pentru mine Vuia a fost locul de mijloc. Știam la ce licee nu voiam să merg 

și am și încercat să evit liceul preferat de foștii mei colegi. Prin eliminare 

am ajuns aici. Deși mă îndoiam de această decizie la început, nu regret nimic. 

Vuia e liceul care mi se potrivește. Sunt sigură că nu m-aș fi simțit așa bine 

altundeva. 

6. Ce părere ai de profilul pe care ești? Ți se potrivește? Ai regretat vreodată 

că ai ales acest profil? 

 Eu sunt pe uman,filologie. Mi se potrivește cu siguranță profilul. Sunt unele 

materii care mi se par dificile și de care nu sunt pasionată, dar sunt destule 

care mi-au plăcut de-a lungul anilor. Cred că mi s-a potrivit ca o mănușă 

pentru că mi-a placut dintoteaduna limba română cu compunerile 

interminabile și mi-au plăcut textele din cărțile de engleză pentru că 

abordau subiecte mai moderne. Mi-au plăcut psihologia și sociologia pentru 

că simțeam că învăț lucruri despre mine și cum funcționez, ceea ce mi s-a 
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părut util. Nu am regretat nicio secundă. Totuși îmi amintesc că în clasa a 

6-a visam să merg pe un profil de științe exacte. 

 Profilul (filologie) este unul bun, doar că depinde și de ce dorești să faci mai 

departe și ce materii îți plac. Nu îmi aduc aminte să-mi fi regretat decizia, 

mai ales pentru că îmi plac limbile străine și istoria. De asemenea, nu am avut 

niciodată o relație foarte strânsă de prietenie cu matematica, iar filologia 

mi-a oferit posibilitatea să mă îndepărtez de aceasta. Și, da, pot spune că 

filologia mi se potrivește deoarece o materie de bază este a acestui profil 

este istoria, o materie pe care doresc să o studiez la facultate. 

 Atunci când am ales profilul, am încercat să aleg unul care să mă ajute atunci 

când voi merge la facultate și să mă pregătească pentru viitoarea carieră. 

Astfel, vrând să urmez o carieră în medicină, 

 m-a ajutat destul de mult profilul real – științele naturii (sau cum mai e 

cunoscut, bio-chimie). Nu am regretat că l-am ales. Nu e unul ușor, însă e 

chiar frumos. 

 Eu sunt pe real, mate-info. Îmi place și cred că mă reprezintă deoarece sunt 

o persoană căreia îi place să se bazeze pe lucruri concrete și prefer 

raționamentul.  

 Eu sunt pe filologie și îmi place acest profil. Nu îmi pare rău că l-am ales. 

Deși mi-am dat seama că acest profil nu e pentru mine și nu mă ajută direct 

în meseria pe care aleg să o urmez mai târziu, mă bucur că nu mai fac 

matematică. 

 Îmi place profilul pe care sunt acum, dar sunt deschis să explorez și alte 

domenii în viitor. Mi se potrivește filologia pentru că îmi permite să fiu 

creativ. Nu, nu am regretat alegerea făcută, dar dacă aș fi ales alt profil, 

probabil aș fi ales mate-info. 

7. Care ar fi o calitate și un defect al profilului pe care ești? 

UMAN, FILOLGIE: 

AVANTAJE: 

Învățăm noțiuni de cultură generală, cum ar fi: la geografie capitale, la româna 

despre autori și curente literare sau la psihologie despre psihicul uman; 

Îți permite să te concentrezi pe materiile de bază ale acestui profil fără să ai 

stresul matematicii, fizicii, chimiei sau biologiei; 

Poți explora și înțelege mai bine limbile si culturile diferite. 

DEFECTE: 
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Unele informații trebuie ”tocite”. Unele noțiuni nu sunt logice și sunt câteodată 

chiar inutile; 

Cantitatea mare de memorare și studiu intensiv. 

REAL, ȘTIINȚELE NATURII: 

  Nu cred că l-aș putea numi defect, dar e un profil extrem de complex. 

REAL, MATE-INFO 

AVANTAJE: 

Profilul îți oferă mai multe oportunități față de celelalte; 

Pe lângă simplul fapt că înveți anumite materii care pot foarte ușor să îți 

asigure drumul spre o slujbă în IT (dat fiind faptul că este la foarte mare 

căutare în zilele noastre), îți oferă și avantaje în ceea ce privește CV-ul. Dacă 

termini profilul mate-info ai o diplomă de CISCO, în urma completării unui curs și 

diploma primită în urma atestatului la informatică, amândouă reprezentând un 

avantaj care, împreună cu alte realizări personale, poate să facă diferența la un 

interviu de angajare. 

DEFECTE: 

Uneori poate deveni prea stresant; 

Ca dezavantaj aș da volumul de teme în cazul în care nu știi sau îți e foarte 

greu să îți foarte greu să îți gestionezi timpul într-un mod cât mai productiv. Nu 

este un profil ușor. Profesorii au așteptări mari și este de la sine înțeles că se va 

pune o anumită presiune pe tine care se va reflecta și prin intermediul nivelului 

de muncă pe care trebuie să o depui. 

8. De cât timp ai început să înveți pentru BAC? 

 M-am apucat să învăț la începutul lunii august. Apoi mi-am spus că mai am 

”mult” timp până la BAC așa că am luat o scurtă pauză. Am reluat studiul 

odată cu începutul anului școlar. 

 Încă nu am început să învăț pentru BAC, dar am început să învăț pentru 

admiterea la medicină încă din clasa a 11-a. 

 Sincer, de când a început clasa a 12-a. 

 La limba română am început să învăț încă din clasa a 9-a, iar la celelalte 

materii, din clasa a 12-a. 

 Cred că aș putea spune că am început să învăț pentru BAC de când am 

intrat la liceu. Totuși, fiecare are ritmul si strategia de învățare proprie. 
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9. Cum ai realizat ”ce vrei să fi când vei fi mare”? 

 

 Îmi doream încă din clasa a 8-a să lucrez în domeniul psihologiei. În clasa a 

10-a am renunțat la acest vis și am mai cochetat cu jurnalismul și altele. 

Într-un final m-am întors tot la psihologie. Modul real în care am ales ce 

vreau să devin când voi fi mare e de fapt mult prea simplu și poate chiar 

prea riscant în ochii unora. Am stat de vorbă cu mine într-o seară și m-am 

întrebat ”Dacă aș lăsa totul la o parte, banii și părerile altora, ce aș vrea să 

fiu?” Răspunsul a venit destul de rapid și de simplu după aceea. Dar am avut 

nevoie de mult timp să mă cunosc pe mine și abilitățile mele și chiar în clasa 

a 12-a mă întreb dacă psihologia e ceea ce îmi doresc. Așa că nu mi-aș face 

griji dacă sunteți încă nehotărâți. Lăsați lucrurile să se așeze atât cât e 

nevoie. 

 La 17 ani am făcut o listă cu ce îmi doresc în viață și am găsit o carieră care 

punctează cele mai importante trei idei de pe listă. 

 Răspunsul meu e că nu am realizat încă. Înclin spre o carieră didactică, însă 

momentan nu știu sigur direcția în care doresc să merg. Încă mă mai gândesc 

la argumentele pro și contra profesiei pe care vreau să o urmez. 

 Mi-am dat seama că vreau să fiu medic în momentul în care bunicul meu a 

suferit o intervenție chirurgicală. Acest lucru m-a motivat să continui să 

învăț, să devin un medic la fel de bun ca cel care l-a tratat pe bunicul meu. 

 Această decizie am luat-o în clasa a 10-a după ce am vorbit cu diferiți 

studenți pentru a afla părțile bune și rele ale meseriei de medic. Nu a fost 

o decizie ușoară. 

 Nu știu încă. 

 După ce am observat că am talent la desen, am realizat că vreau să merg în 

această direcție. Am analizat oportunitățile, iar în final am ales-o pe cea 

care mi-a stârnit interesul cel mai tare. 

 Pentru a realiza asta am explorat diferite interese și pasiuni. Am încercat 

diverse activități și am căutat informații despre diverse cariere. Apoi, am 

reflectat asupra a ce mă face fericit și împlinit. Am ales o direcție care 

consider că mi se potrivește. Este un proces personal și poate dura ceva 

timp să găsești răspunsul potrivit. 
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10. Cum ai ales la ce facultate vei merge în continuare? Cum ai ales 

orașul/universitatea/profilul facultății? 

 Eu mi-am ales facultatea datorită orașului. Am ales să merg în Timișoara 

pentru că este aproape de casă și sunt sigură că o să mi se facă dor de 

părinții mei. Și, bineînțeles, îmi va prinde bine să am mâncare gătită la 

început de săptămână ca și student. Am mai ales facultatea și din punct de 

vedere financiar. În Cluj și alte orașe ar fi fost destul de scumpă o locuință. 

M-am gândit pe termen lung la sacrificii și costuri. 

 Când am ales facultatea am dorit ca aceasta să aibă doua lucruri de bază: 

să fie ceva ce îmi place + să fie o facultate cu ajutorul căreia pot să îmi 

clădesc un viitor. Când vine vorba de alegerea universității în sine, voiam să 

fie întru-un oraș care să mă atragă. Aveam în minte două orașe, însă, odată 

ce am vizitat unul dintre ele...am știut cu siguranță că vreau să merg la 

facultate în celălalt oraș.  

 După mult timp de gândire, am decis că nu voi urma o facultate. Nu există 

nicio facultate care m-ar ajuta să obțin cariera pe care mi-o doresc. Voi 

participa la un curs specific de pregătire după liceu. Nu este o decizie 

ușoară. Încă nu sunt sigură dacă aceasta este decizia finală, dar în prezent 

acesta este planul. 

 Am ales medicina, iar legat de oraș m-am decis să merg la Timișoara fiindcă 

este mai aproape. Am vrut să plec de acasă, dar să nu fie așa de departe. 

 Am participat la o școală de vară la Universitatea de Vest din Timișoara, la 

WSU, unde am văzut universitatea, facultățiile, căminele, am cunoscut 

orașul, oportunitățile pe care le am acolo și pe unii profesori. Cel mai 

important pentru mine: am fost în contact cu studenții voulntari care mi-au 

răspuns la toate întrebările. Toate aceste elemente m-au ajutat să îmi creez 

o imagine oarecum completă. La final am plecat știind că vreau să mă întorc 

acolo ca studentă. 

 Pentru a alege facultatea la care voi merge, am luat în considerare 

interesele mele și domeniul pe care doream să îl studiez. Am cercetat 

diferite universități și programe de studiu, am vorbit cu oameni din 

domeniul respectiv și am participat la evenimente educaționale. În ceea ce 

privește alegerea orașului, am luat în considerare aspecte precum 
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reputația universității, oportunitățile de carieră și mediul înconjurător. Am 

ales un oraș care să se potrivească cu nevoile și preferințele mele. 

Concluzii 

Acest chestionar a fost un mijloc de a comunica și de a ne conecta puțin cu bobocii. 

Sper că am reușit să dăm răspunsuri care să vină în ajutorul celor care au nevoie 

de ele. Sper că prin acest articol am putut să trecem peste acea ”distanță” dintre 

”cei mari” și ”cei mici”. Boboci, noi suntem aici pentru voi! Dacă după ce citiți 

articolul încă aveți întrebări sau aveți nevoie de un sfat, știți unde ne găsiți. 

Chestionarul a fost o cale și pentru noi, cei de a 12-a, să ne amintim anii de liceu. 

Cred că toți am devenit puțin nostalgici. Am avut șansa să ne întoarcem în timp, să 

reîntâlnim și îmbrățisăm o versiune a noastră mai tânără, plină de întrebări, frici, 

visuri și speranțe. Să îi spunem că totul se va termina cu bine. Ne-am conectat cu 

bobocul din noi. 

La final, le mulțumesc colegilor care au oferit din timpul lor și au venit împreună 

cu mine în acestă călătorie nostalgică! Împreună cu voi am creat amintirile pe care 

le-am accesat scriind articolul. Vă mulțumesc că ați fost parte din anii mei de liceu! 

 

          
      Fotografia a fost oferită revistei de Natalia Aniței- XIIB,  

    promoția 2019, Diriginte domnul profesor Taligaș Constantin 
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